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rozását. A kiegészítő finanszírozásnak pedig elsősorban az lenne·a feltétele, hogy az alapok 
rendben legyenek. Erre viszont senkisem hajlandó. 

Az iskolák mindegyike mögöttvalamilyepalapftvány áll. Folyamatospénzelésüknem 
megoldott. Hiába segítette ezeketegy7"két magánszemély az alapításkor. A maimagyarorszá
gi jövedelmek, különösen az oktatásban érdekelt értelmiségiek jövedelme nem nagy:on teSzi 
lehetőv~, hogy folyamatosanjuttassanak nagyobb összegeket ilyen célra. A vállalkozók, vállal
ko7ásók érdekeltsége gyenge,! már az is nagyszó~ haidőnként kisebb összegeketlitalnakárJ 

Mindezek ismer~tében illuzórikusnak látszik, hogy a kozoktatási megállapodás feltétele
ként az iskoláknak ki kell mutatniuk az oktatás ingyenességét. Hiszen az önkormányzati 
iskolák jelentős része sem tud megélni a normatívából. Nyilván a magániskoláksem képeSek 
erre, méghacsak alegszűkebbalapéllátástvessiük is. Hogy mégis ki tudják mutatni az 
ingyenességet, az a jogszabály értelmedenségét. tükrözi. 

Hogy mi lehet a megoldás? Elószöris kqnnányzati, megyei vagy - Budapestesetében~ 
fóvárosiszinten el kellene dönteni, hogy van-e olyanszegmense (pl.hátrányoshelyzetúek 
speciális oktatása, oktatási kísérletek) azoktatásnak,amelyetmagániskolai formában célszerű 
támogatni. Amennyiben igen, határozni kellene arról; hogy milyen finanszírozási formában 
(pl. szülők, helyi és Jóvárosiönkormányzat részesedése), smilyenfeltételekmellett (szakmai 
kritériumok,.idótartam)· támogathatók e.zekazintézmények. Pozitív döntés esetéh·viSzont 
mindent el kellene követni, . hogy az ilyenkritériumokatteljesítóimagcíniskoláknyugodt 
körülmények közöitclolgozhassanak,s egzisztenciális helyzetük ne legyen rosszabb,mint.az 
önkormányzati iskoláké. Mindez nem Zárja ki,. hogy más magániskoIák.is támogatáshöz 
jussanak, de garanciavállalásnélkül. Egyilyendiffetenciált módszerreltaláp.ellehetneérni, 
hogy amagánkezdeményezések ne fulladjap,akkuda'rcba,pusztán azert,mert a siülók any~gi 
helyzete és a helyi. önkormányzatok politikai érdeke nem· teszi lehetóvé megvalósításukat. 
Azoka kezdeményez~ek viszont, amelyeknemszolgálnakilyen - garanciavállalással támo
gatandó - célt, keressék meg az eddigieknek megfelelően a finanszírozási csatornákat.;Egy 
ilyen állami, megyei (fóvárosi) és városi (kerületi) összefogással· megvalósított·· támogatási 
rendszer talán képes lenne hosszabb távon is biztosítani az oktatás sokszínűségét, öntevékeny 
megújulását. 

GyörgyiZoltdn 
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Az önkormányzati törvény lehetóvé tette, hogy a helyi önkormányzatok maguk dönth~sék 
el, akarják:'e működtetni a településükön lévő iskolákat. A helyi önkormányzatok általáb.an 
éltek ezzel a lehetőséggel, így a korábbanmegyei tanácsi fenntartású középfokú iskolák 
többsége ahelyi önkormányzatok irányításaalá kerültek. Az elmúlt négy év tap~ztalatai azt 
bizonyítják; h()gy a helyi önkormányzatok neIn minden esetben döntöttek megalapozottan, 
és a fen~tartóváltás nem biztos, hogy az iskola érde}{eit szolgálta. Azó~amár több önkör7" 
mányZatfelülbírálta döntését, és egyre növe}{szik azoknak az iskolákn~k a száma, amelyeket 
a helyi öpkormányzatok visszaadnak a megyei önkormányzatok kezelésébe. ' ... ' 

Esettanwmányunk egy Pest megyei szakk~pzó isk()l<l: tÖ,~ténetét IllutatJa be, a(lJ.ely 1990-
ben a h~ryi önkormányzat fenntartásába került, majd három évvel késóbb i$mét a megyei 
önkormányzat kezelésébe teri vissza. 



ÖNKORMÁNYZATI NÉGYKEZES 

A megyei önkormányzat intézményhálózata 

199Q előtt 65 oktatási intézmény tartozott a Pest Megyei Önkormányzathoz. (Ebb6119 volt 
gimnázium, 30 volt szakközép- és szakmunkásképzŐ iskola és i 6 tiszta szakmunkásképző 
intézet.} Az akkori művelődési osztály 32 főből állt. A válas?-tások. után a létszám 3 fŐre 
csökkent. Az elbocsátottak részben új állást találtak maguknak ( sokan visszamentek taníta-
ni), részben az utcára kerültek .... . . 

Pest megyébenösszesen négy intézlllény maradt a megy~l<.ezeléséb~n, azaz négy intézmény 
esetében döntött úgy a helyi önkormányzat, hogy nem kívánja üzemeltetni a telepűlésén 
lévő iS,kolákat. (Ilyen volt a szigetszel1tnüklósi közgazdas~giszakközépiskola, és aCsonka 
JánosMűszaki Szakközépiskola és Szakmunkásk~p1;é5" pupakeszin a 201-es Szakközép-és 
Szakmunkásképző, és.a biatorbágyi Mezőgazdas4gi Szakm,unkásképző Intézet.) Ezzel anégy 
intézménnyel kezc:lte meg múködését a rnegyei. pnkormányzat, de az intézmények száma az 
elmúlt négy év alatt tízre növekedett. (1993-ban került amegyéhez másik két intézmény, 
1994.-ben pedig újabb négy.) .. 

Vagyis az első négy év azt bizonyította, hogy tl helyi önkormányzatok nem lTIérlegelték 
minden esetben alaposan a. '~öntésüke~, és ,e&yre növekszik. tl~krIal<. az iskoláknak száma, 
amelyeket a helyi önkormányzatok vis:izaadnak a megyének.l\ törvényi szabályozás szerint 
egyébként a helyi önkormányzatok bárn:likor ,át-és. viss?-avehetJk a t~lepiilésiikön található 
középfokú intézményeket, és ők döntenek arról is, hogy cS;lk azil1té~épy fennt<lft~sát adják 
át, v~gy a tulajdonjogot is. AzintézméIlyeket teh~ta.w~gyeiönkorll1ánYZ::ttokn*.bármikor 
visszakeiladniuk, ha ezt a ~elyi önkormányzat kért. Az átvett intéz,ménY9k között vannak 
olyanok, ahol a tulajdonjogot továbbra is a helyi önk()rrnanyzatgyakorolja, de vannak 
olyanqkis, ahol atulajdonjogot is átadta az önkorm<Ínyzat am.egyének. 

1991-ben az első négy intézménynél gyorsan döntött a helyi önko~mányzat, így ezeknek 
az intézményeknek a költségvetését már a megyei önkormányzat fogadta el. Azáta<;lás 2-3 
hónap alatt rendeződött. 1993 után a Közoktatási Törvény szabályozta az átadás-átvételt. 
Eszerint ha a település önkormányzata úgy dönt, hogy nem kívánja a középfokú közoktatási 
intézményt fenntartani, akkor a megyei önkormányzathoz küld egy határozatot, és a beje
lentéstkövető év július elsej ével köteles átvenni amegye az intézményt. 

Ahol csak a fenntartást vette át a megyei önkormányzat, o~tmegállapqdás született az 
átadó önkormányzattal, hogy a városnak, mint tulajdonosnak az épület karbantartásával 
kapcsolatban milyen kötelezettségei vannak~ Ezeketamegállap()<fás()kat nem 11Únden helyi 
önkormányzat tartja be. Az iskolaigazgatókvisszajelzéseialapján~()k iskolában 1991 óta 
semmiféle felújítás, karbantartás nem történt. A megyei önkormányzat mint fenntartó, 
függetlenül attól hogy övé e a tulajdonjog, nem zárkózik el attól, hogy tánlpgatást adjon az 
intézménynek a sürgős munkálatok elvégezéséhez (például beázás,esetén). 

A szakmai felügyelet 

Az önkormányzati törvény nemcsak a tulajdonjog és fenntart~s teki~tetébenhozott válto
zást, hanem a szakmai. felügyelet kérdésében is .. Korábban a teljes szakmai felügyeletet a 
megyék látták el, ami a törvény életbelépésével megszűnt. Ezzel együtt megnövekedett az 
intézmények szabadsága. Ennek van jó és rossz oldala is. Többek szerint az önállóság mára 
odavezetett, hogy inkább gazdátlanok mint szabadok az intézmények, és ők maguk is érzik 
a hiányát annak, hogy semmiféle szakmai irányítást nem kapnak. A Pest Megyd' Önkor
mányzat ezen úgy próbált segíteni, hogyigazgatói m~kaközösséget h()z()'(t létre. Amunka
közösség munkájában a megye összes iskolaigazgatója részt vehet. A munkaközösség üléseit 
a me gye szervezi meg, olyan előadókat hív, akik az iskolák szakmai munkáját segítel1i tudják. 
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Folyamatos szakmai kontroll helyett amegyénél jelenleg csak az iskolák szakmai munká
jának nyomonkövetése folyik. Ez egyrészt iskolalátogatások és kihelyezett ülések,. másrészt 
az iskolák dokumentumaina}( (tantárgyfelosztás, éves munkatervek, ai: igazg;ltók pedagógiai 
programjai) . elemzése útjáll zajlik. 

Az tskolák szakmastmktúráján~. kialakítfsába ma már, nincs beleszólása a· megyének. 
Korábban kettős eng~délyeztetéséhez volt kötve az iskola,h~ új. szqkmát.akart bevezetni. 
Előszi:)r a megyével keU~tt:eg~~trtnie,aztárl a ~űvelődési MinisztériliITl hagyta jóvá a 
profilokat. Ebbefl ,az engedflyeztetési rendSzerben jelen volt a ~zakm~ikontroll, indokoini 
kellett az új szaktnaipr~filbe~~et~ét.1991-'től ,minden ilyen ~?ntés afenntanó önkor
mán~átához kerülc~ helyiönkorl1l~p:~tok,többsége viszontnem vo'ltelég tájékozott, így 
legtöbbszöJ; jóváhagyta az iskolákjavaslatát anélkül, hogy megvizsgál ta vol~aazadott képzés 
feltét~lrendszeréc Ez a döntési mech~nizmus egyaránt érintette a?~~pző intézményeket 
és a girnnáziumokat. Pest Inegyében például·15 .hat- és nyolcosztályosszerkezetváltó gimná
zium alakult az utóbbi három évben, amit főként általános iskolák hoztak létre béiskolázási 
arányaikmegtartására. Azt, h()gy szükség van-e ennyi gimnáziumra, senki nem vizsgálta. 

Korábban a megyéknek megyoltaz a koordináló, szerep~, hogy egy régió n belül nem 
enge~élyezték ugyanazt afépzési tÍpust;agysz<J.kmát több iskolál1~ epYsze~re. Ez a szerepük 
megs~űnt. Korábban ai ö~s.zes. beis~olá~si statisztik~ .~ megyéhez ~ut?tt be, teljes áttekinté
sük volt .áz inté~é~yh~ózatróL, ~z a f~ladatmost a KSH-hoz került, ahol az adatok szakmai 
ponto~~~gátnpm t~~jákenenő~i~nhcsak azokszámszaki helyességéc ...... , . ' 

A települési önkormárlyza~oks9kril 'tartják önállóságukat. Ritkán fordul,elő, hogy valami
lyen ügyben ~ me~eiön~orIIlá~yzatok véleményétkikérik. Azt~hogyahelyi fenntartásban 
lévő intézmények milyefl pr()filváltásokat vezetnek he, a megyék nem wdják meg a hivatal.os 
csatornákon, csakinfon:nális ~apcsolatokon keresztül: Az egyetlen hivatalos informáCiófor
rás az Országos Pályaválasztási Útmutátó, mert az ehhez szükséges adatokat a Pest Megyei 
Önkormányzat gyűjti össze. ' 

A megyei önkormányzat ol<tatási programja, 

A Pest Megyei Önko:rniányzatriemkészített oktatási koncepciót,mert árta várták,h()gy 
elkészüljön a közokta:tásitörvényvégréhajtási rendelete. Aztán arra vártak,hogyelkészüljön 
a SzakképzésiTörvériy, ai O KJ ,és a NAT . Úgy vélt ék, hogy atníg ezek nin~enek Ille~, addig 
nincsé~tehne bármiféle'koncepdótkészíteni. Ennek ellenéreamegye két dolgot sugallt az 
intézményeknek. Aszakképzo intézményeknek a hároméves képzés mellett a szakközépisko
lai osztályokbevezetését.~n~.ekeredmén:yeként az iskolák a négyéves'képzést folyamatosan 
bővítették, minden évben ákadtegy--egy ilyen profilmódosítási kérelem. A szakbizottságok, 
majd a megyei közgyűlés ezekhezakérelmekhez niinden esetben hozzájárultak. Egyetlen 
iskola maradt (a biatorbágyi szakmunkásképző), amely még mindig csak a hároméves kép
zést folytatja, mert nem tudnak olyan feltételeket biztosítani, ami a négyéves· képzéshez 
szükséges lenne. A Illegye emellett még egy képzési formát preferált, a szakmunkások szak
középiskolájának kétéves intenzív nappali tagozatát. Ez jelenleg négy intézményben műkö
dik. Ennek a képzésnek a~ ad()tt iskolákban már hagyományai voltak,hiszen ezek az iskolák 
korábban levelező szak:középiskolai képzést folytattak~ 

A finanszÚ'ozás 

A megyének komolyabb beruházások finanszírozására nem voltlehetősége. Az á négy intéz
mény, amelyik eredetileg amegyénél'maradt; nem szonilt'felújításra (az egyik iskola pl. az 
előző évberiépült). Új építkezésre semkerwt sor, mivel amegye iskolahálózata a 90-es évekre 
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úgy felduzzadt, hogy nem,volt szükség új intézményre. A dunakeszi szakképző iskolában a 
kollégium egyes helyiségeit alakították át tanmúhellyé, mert a korábbi vállal~ti tanmúhelyek 
megszűntek. A menetközben átkerült intézményeknél a Szakképzési Alapból gazdálkodtak 
az iskolák. Épület-felújítások és karbantartásokminden intézményben történtek. A legutób-
bi évben'közel100milliót költött a megye erre. . 
. Jelenleg úgy látják, hogy amegye helyzetealapvetően netp., fog megváltozni. Ehhez az 

önkormányzati törvény módosítására lenne szükség; A megyének nincsenek olyan bevételi 
forrásai,mint a településeknek, mert a megye nem tud helyi adókat kivetni. Az illetékbevé
telek rendszerénekmegváltoztatása a. megyéket ugyancsak hátrányosan 'érintette. Az első 
évben ezrnÍnusz 450 millió forintot jelentett. Korabban az illetékbeVetelekegy bizonyos 
százalékát kapta meg a megyebevételeinek arányában. Az új törVényi szabályozással minden 
megyeazonos mértékű támogatásban részesül nagyságától függetlenül, Így a bevételi forrá
sok sZűkebbek lettek. Ha tovább növekedne az intézmények száma, a megyének nem lenne 
pénze afinanszírozásukra.N em lesz tartaléka,arra sem, hogy, a normatíván felül támogatást 
adjon. Pedig az intézményhálózat további növekedése várható. Eddig már két igazgató is 
jelezte, hogy az önkormányzat át akarja adni iskolájukat a megyének. 

Egy eset a sok közül 

Agödöllői Madách ImreSz:tkmunkásképző Intézet és Szakközépiskolal~Q4. január l-jétől 
került át a Pest Megyei Önkormányzat ~ulajdonába és fenntart~~ába; Az.iskola 1971-ben 
épült. Jelenleg 1380 tanulója van, tantestülete többlllint 7Q f6b,ől.áll. Az iskola szakmun
kásképzést folytat fémipari,építőipari és szolgáltatóipari szakmákban, speciális. szakiskolai 
képzést a fémipar, a textilipari és a háziasszonyképzés területén. Szakközépiskolai osztályaik 
is vannak, ahol mezőgazdasági gépszerelő, elektroműszerész és női ruhakészítőszakrriákat 
oktatnak. 1971-ben az iskola még a város tulajdonában és a fenntartásában működött. 
1979-ben a fenntartói jogkör a megyei tanácshoz került át. Ez az állapot arendszerváltásig 
tartott. Az önkormányzati törvény életbelépése után a település átvette, az intézmény fenn
tartását, de két év után maga a helyi önkormányzat kezdeményezte az iskola visszaadását. 

A helyi önkormányzat álláspontja 

A helyi önkormányzat 1990-ben úgy nyilatkozott, hogy minden oktatási, egészségügyi és 
szociális. intézmény fennta!tását felvállalja, amelyek azelőtt a megyéheztartoztak. A város 
úgy gondolkozott, hogy az összes településen található intézmélly a település irányítása alá 
kell hogy tartozzon. Így kerültek át a város tulajdonába és fenntartásába a szakmunkásképző 
intézet, a gimnázium, valamint a szociális intézmények (renddő intézet, szociális otthon) is. 
Ennek a szép, de aligha megfontolt döntésnek a következményeit akkor még senki sem látta 
a helyi önkormányzatnál. . . 

Ezen intézmények mellett a város fenntartásában volt már akkor 6 általános iskola, és egy 
fogyatékosok általános iskolája. Az általános iskolák közül kettőt időközben visszaigényelt az 
egyház. Mindkét helyen fokozatos volt az iskolák átadása. Az önkormányzat együttműködési 
megállapodást kötött az egyházi iskolákkal. Általában nagyon jó a kapcsolat az egyházi 
intézmények és az öp.kormányzat között, az iskolaigazgató kkal folyamatos az együttműkö
dés. Nem mondható el.ugyanez a város magáni$kolájával kapcsplatban. Az önkormányzat 
szerint a gödöllői Waldorf iskolának nincs komoly perspektíváj a a városban, mivel nincs 
épülete. Jelenleg egy lakóház egyik szintjét bérlik. Amíg nem oldják meg az épület gondját, 
addig a működési engedélyt csak egy-egy évre kapják meg az önkormányzattól, és együtt
működési megállapodás sem született közöttük. 
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1990-ben - az intézményhálózat kibővülése után - az önkormányzat teljes körű felmérést 
rendelt el az összes hozzátartozó intézmény épületállagának megállapítására. A több hónapos 
felmérés végeredménye már jelezte, hogy az átvett intézmények műszaki állapota igencsak 
válságos. Az említett szakképző intézmény esetében pl. több millió forintos ráfordításra volt 
kilátás. Az iskola tető rendszere elavult, emellett a tornateremet, a kollégiumo t, valamint a 
konyhát is felk~Hett volna újítani. Az iskola karbantartása korábban nem volt folyamatos, 
emiatt egyszerre jelentkezett többfajta műszaki gond. 

Amikor kiderült, hogy á feltétlenül szükséges felújítás várható költsége 50 és· 60· millió 
forint között van, akkor a polgármester első lépése az volt, hogy kértegy·listát az odajáró 
tanulóklakóhelyéről. Akkor 1270 tanulójavolt az iskolának és ebből 398 volt gödöllői lakos. 
A többiek az ország különböző po nt j airól jártak ide. Ez az arány azt mutatta, hogy a régió 
beiskolázása jóval nagyobb arányt képvisel mint avárosé. A felújítás a város 1,5 milliárdos 
költségvetéséneka 10% jelentette volna. Úgy tűnt, hogy ezt az összeget nem tudják biztosí
tani az alapellátás sérülése nélkül. A kollégium félújítására több variációt is kigondoltak, pl. 
hogy amegyétől kérnek pénzt vagy azoktól a településektől, ahonnan a gyerekek bejárnak 
tanulni. A polgármester az érintett települések polgármestereivel is konzultált, de nyilvánva
lóvá vált, hogy ők nem akarnak fizetni. Teljesen logikus, miért is fizettek volna, hiszen akkor 
Gödöllőnek is kellene fizetnie Budapestre járó diákjai után. A települések egy részétől kaptak 
ugyan némi hozzájárulást, de a többség nem akart fizetni. Utána a polgármester a megyéhez 
fordult. Amegye erre azt vála.szOlta, hogy csak akkor tudja támogatni az iskolát, ha azt saját 
-tulajdonába b.pja. Csak mint tulajdonos szerepeltethet:ifejlesztési programjában. 

Ezek után kihelyezett önkormányzati testületi ülést rendeztek az iskolában, amelyen az 
iskolatantestülete is részt vett, és itt úgy határoztak, hogya fenntart6váltás mindenképpen 
szükséges. A képviselők több érvet is felhoztak arra, hogy miért kell az intézményt a megyé
nek visszaadni. Csak egy képviselő tiltakozott ellene; azzal érvel ve, hogyGödöllő iskolaváros, 
az oktatás minden szint je jelen van,' és nem lenne jó ettől az iskolától sem megválni. A 
többség azonban a válásra szavazott. Ugyanakkor a testület azt akarta, hogy a tulajdon, tehát 
az épületek és berendezések Gödöllő városé maradjanak, és csak a fenntartás joga kerüljön a 
megyéhez. A helyi önkormányzat úgy vélte, hogy a megye több milliárdos költségvetéséből 
sokkal biztonságosabban tudja működtetni az iskolát, a település pedig megszabadul egy 
óriási tehertől. A polgármesternek köszönhető, hogy nemcsak a fenntartást, de a tulajdon
jogot is visszakapta amegye. Ezjó az iskolának is és a megyének is. A megye a vagyona után 
kapja az állami támogatást, az ískolának viszont azért jó, mert a megye gondoskodik az 
épületfenntartásról is. Haa tulajdonjog a városnál marad, akkor 'a megyének szerződést 
kellett volna kötnie a várossal. Ez zűrösebb és bonyolultabb helyzetet teremtett volna. 

Eddigi tapasztalataik alapján a helyi önkormányzat illetékeseinek az a véleményük, hogy a 
szakképző intézményeket általában megyei fenntartásba kellene adni, mert a szakképzés 
regionális kérdés, nem egy település, hanem egy terület igényeihez kell igazodnia. N em 
mindegy, hogy Pest megyében hány kőművest képez az iskola. Ugyanakkor a többi átvett 
intézmény visszaadása szóbasem került. A polgármester a gimnáziumot említi ellenpélda
ként. Ott szerinte fordított a helyzet. A gyerekek 80%-a a városból kerül ki, csak 20% jön a 
környező településről. Ez az arány szerintük ~lviselhető, mert itt a gödöllői érdekek domi
nálnak. Az átvett szociális és egészségügyi intézményeket is szeretné megtartani a város, az 
épületek rossz műszaki állapota ellenére is. Ú gy vélik, hogy ezen intézményeknél nagyon 
fontos, hogy a város-legyen a' fenntartó. Például a szociális otthonba kerülésnél az önkor
mányzat a lakóhelyet rri~imálisan figyelembeveszi. Korábban a megyé fenntartásában volt 
ez, az intézmény, és gyakran előfordult, hogy a gödöllőieket más körzetbe utalták át. Most a 
helyieknek van elsőbbségük. 
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Az iskola véleménye 

A helyiönkormányzatnak a szakképző intézmények fenntartására vonatkozó álláspontjáv;U 
az érintett iskola is mess~menően egyc;tért. A különbség csak az, hogy ők ezt már 1990-ben 
is így vélték, és nem nagy örömmel fogadták a hírt 1990-ben, hogy a megyétől átkerülnek 
a városhoz. Az iskola igazgatója a lokálpatriotizmus számlájára írta a város akkori dé)ntését. 
Szerinte az önkormányzat úgy gondolkozott, hogy minél több iskolája van egy településnek, 
annál rangosabb, vagyis csak presztízskérdés volt az iskola átvétele. Aziskolát nem kérdezték 
meg a fenntartóváltásról, a helyi önkormányzat maga döntött, és. a visszaadásnál is ugyanígy 
történt. Az iskola szerint awnban nemcs.ak az anyagi problémák, hanem a szakmai hozzá 
nem értés is szerepet játszott a fenntartóváltásban. 

1990-ben, a váltást követő első időszakban jó volt a kapcsolat az iskola és az önkormányzat 
között. Az épületek állapota miatt jelentkeztek az első problémák. Az igazgató szerint 
komolyabb karbantartásra eddig nem került sor, hiszen ez nem is volt szükséges. Most 
kezdett elkorhadni és megrozsdásodni az épület szerkezete, így egymás után jöttekaproblé-:
mák. Hol 100.000 forint kellett, hol sokkal több, és a képviseJőtestületállta a kiadást a 
harmadik évtől kezdve. Ekkor kért az önkormányzat az iskolától kimutatás.t a. tanulók 
lakóhelyéről. Az iskolában nemrég indult be a fodrászképzés, amely országos beiskolázá~ú, 
így a tanulók 60-70 településről érkeznek ide. Még Budapestről is ide járnak a külső 
kerületekben lakók, mivel csak Budán működik egy hasonló profilú isko.1a. Az, önkormány
zat következő kérdése az volt, hogy miért tartson fent k911égiumot,. amikor azt .gödöllőiek 
nem is veszik igénybe. Ennek aztán az len a következménye, hogy megrom~ott a viszony az 
önkormányzat pénzügyi osztálya és az iskola között. Gyakorlatilag csak a polgármesterrel 
maradt meg a jó kapcsolat, a képviselőkre a pénzügyi osztálynak igen nagy volt a befolyása. 
Az igazgató úgy véli, hogy a polgármesterrel való jó viszonynak köszönhető az is, hogy 
később nagyobb konfliktus nélkül folyt le a válás. A kollégium tetőszerkezete mellett még a 
következő problémák jelentkeztek: rossz volt a főépület és a tornaterem tetőrendszere va:la~ 
mint. egy hónapon belül teljesen elromlott a kollégium fűtése; Ez.már sok volt az önkor
mányzatnak, mindenáron takarékoskodni akart, így olyan szakmai kérdésekbe is beleszóltak, 
amiből kiderült, hogy egyáltalán nincsenek tisztában a szakképző intézmény működésével. 
Ilyen szakmai kérdés volt például, hogy csökkenteni akarták a gyakorlatvezetők, .Illetve az 
igazgatóhelyettesekszámát. Nem egyeztek bele egy új iskolai. tanműhely építésébe sem, arra 
hivatkozva, hogy azt a pénzt fordítsa az iskola felújításra. Csakhogy azt a pénzt az iskola a 
Szakképzési Alaptólkapta iskolai tanműhely építésére. Az önkormányzat egyetlen képvise
lőjének, és a közoktatási iroda egyetkn dolgozójának sem volt korábbról semmiféle szakkép
zéssel kapcsolatos tapasztalata, hiszen az iroda dolgozói egytől-egyig a tanácsi. rendszerből 
maradtak itt, és csak az általános iskolábanfolyó munkát ismerik. Nincs az önkormányzatnál 
egyetlen olYíffi ember sem, aki értett volna a szakképzéshez. . 
, Az iskola igazgatója korábban is és most is úgy érzi, hogy a szakképző . intézményeket a 
megyei önkormányzatoknakkellene fenntartani, de nem csak a területi igények figyelembe 
vétele miatt, hanem amiatt is; hogy a megyei önkormányzatoknak megfelelő szakmaihátte
rük van, ami nem jellemző a helyi önkormányzatokra. Ennek a véleménynek némileg 
ellentmond, hogy az intézmény képzési rendszere és szakmastruktÚIája a helyi önkormány
zat fenntartása alatt alakult át a helyi önkormányzat messzemenő támogatásával és javasla
taival. Ezalatt az időszak alatt került bevezetésre a speciális szakiskola és ,a szakközépiskolai 
képzésben is új szakmák oktatásába kezdtek. Az önkormányzat a helyi igények, illetve a 
település fejlesztési koncepciójának a figyelembevételével tett javaslatokat a képzési rendszer 
átalakítására. Így pl. a speciális szakiskolai képzésen belül az önkormányzat javaslatára és 
anyagi támogatásával vezették be a háziéisszonyképzőt. Ezt azzal indokolták, hogy a lányok 
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továbbtanulása nem megoldott. Ez idáig ugyanis az intézmény főként csak fiús szakmákat 
oktatott. Ugyanakkor az önkormányzat nem zárkózott el az iskola javaslataitól sem. 

A szakmai hozzáértésen kívül az· iskola a finanszírozás rendszerét, illetve a költségvetés 
kialakítását is nehezményezte. A helyi önkormányzat úgy véli, hogy az iskola megkapta a 
normatív támogatást, sőt még azon fdül is kapott támogatást az önkormányzattól. Az iskola 
saját számításai azonban azt rnutatták, hogy még a nc;muatív támogatást sem kapták meg'. 
Igazából mégsem ezt sérelmezte az igazgató, hanem a költségvetés összeállításának 1l16dját. 
A helyt önkormányzat alatt az iskolának nem volt beleszólása a költségvetés kialakításába, 
velükcsak a tényeket közölték, ráadásul irreális elvárásokat támasztottak velük szemben; Az 
igazgató méltatlankódva fogadta pl., hogy a kollégiiun bérbeadásából az iskolának évente 
három millió forintot kellett kitermelnie. 

A megyei fenntartásban lévŐ intézp1ényeknél másként folyik a költségvetés megtervezése. 
Itt az iskolának nagyobb a beleszólási joga. A tervezet megbeszélése először iskolai szint:en 
zajlik, az iskola saját maga késiíti elő a költségvetését. Ezután kerül· sor a megyével való 
egyeztetésre, először egy kétoldalú egyeztetés történik, majd az összes iskola részvételével 
döntenek a végső megoldásról. Természetesen a pénz itt sem több, mint bárhol másutt,' de 
az iskola dönt:heti el,· hogy miről tud lemondani az elkövetkezendő évben, és mi az, amit 
mindenképpen meg'akar csinálni. 

A f~nrüartóváltás csak a tantestületnek o~owtt· anyagi ~esiteséget. A váltásidőszakábari 
törté~ta közalkalmazotti bérkategória-rendezés. OlYan 'szer~ncsétlen helyzet alakult ki, hogy 
a városmégnemrendezte a pedagógusok bérét, a me;gye pedig már átsorolta a hozzá tartozó 
iskolákbéreit. A városnál csak a diplomák száma után ítéltékmegaz F kategóriát, a megyénél 
viszont a jó· munkát is figyelembe vették. Az elbírálást a város végezte, ám a fizetést már a 
megye' utalta ki. Így aiF kategóriába sorolás' a tanárok számára kedvezőtlenül végződött. 

Kilátások 

A megyei önkormányzata szakképző intézmények megyei fenntartása mellett érvel. Szerin
tük a megyénél teremthető meg az irányításhozszükséges szakmai háttér, és a megye akkor 
tud igazán' koordinálni· (létszámok, szakmák, tekintetében), 'ha ,egy kézben van miriden 
iskola. Ugyanakkor saját helyzetük megítélésében igencsak ború1átók. Az elmúlt években és 
jelenleg is mindkét minisztérium (művelődési és munkaügyi) mostohagyermekként kezelte 
a megyéket: Kapcsolataik teljesen az informális szférába szorultak. Erre példa, hogy a Mun-' 
kaügyi Minisztérium az elmúlt négy évben egyetlen tájékoztatót sem tartott számukra,és a 
rendezvényeikte sem kaptak meghívÓt. Amegyeiönkormártyzatok nagy vetélytársa a TOK. 
A TOK-ok létrehozását elhibázott lépésnek tartják, mivel il TOK-okraruháwtt feladatokat 
a megyei pedagógiai intézetek és a megyei önkormányzatokis el tudták volna látni,hiszen 
ezen intézmények megfelelő személyi és tárgyi feltételekkel rendelkeznek. Úgy látják, hogy 
most a pedagógiai intézetek a TOK-októl visszakapják a feladatok egy részét, és a TOK-okat 
regionális vizsgaközpontokkákívánják átalakítani. Ez a feladatkör eddig a megyéhez tarto
wtt. Tehát nemhogy bővülne a feladatköre a megyének, hanem még további funkciókat 
vesznek el tőlük. 

Az iskola: szeretné továbbfejlesztehi a· szakközépiskolai' képzést, a következő tan évtől két 
újabb szakmát indítanak be. Emellett egy új tanműhely felépítése utáh a világbanki képzésbe 
is szeretnének bekapcsolódni. 

Fehérvari Anikó 




